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RÉSUMÉ

 Mieke Vandenbroucke  
Université de Gent


Urban multilingualism: what can we learn from studying cities’ linguistic land-
scapes? 

Language on signs surrounds us every day as we walk through cities and towns. Va-
rious commercial signs, official notifications, street names, graffiti inscriptions, hand-
written notes and billboards all together make up the linguistic landscape of a particu-
lar site. 


Globalisation has rendered such linguistic landscapes much more multilingual than 
ever before. In this talk, I discuss the various ways in which we can use publicly dis-
played language use as descriptive and analytical tools to study sociolinguistic topics 
and phenomena connected to the local community and urban site.


Le multilinguisme urbain : que peut-on apprendre à travers l’étude des paysages 
linguistiques des villes ? 

En milieu urbain, les inscriptions langagières s'immiscent dans notre quotidien sous 
diverses formes. Ce « paysage linguistique » est composé d’une multitude de pan-
neaux publicitaires, d’affiches officielles, de noms de rue, de graffiti, de notes manus-
crites et d’autres affichages. 


La globalisation a rendu ces paysages linguistiques de plus en plus multilingues. Dans 
cette présentation, j’explore les multiples façons dont ces pratiques langagières « pu-
bliquement affichées » peuvent se transformer en outils descriptifs et analytiques qui 
nous permettent d’étudier des dynamiques et phénomènes sociolinguistiques liés à 
un milieu urbain et à sa communauté.




www.idea.univ-lorraine.fr

http://www.idea.univ-lorraine.fr
http://www.idea.univ-lorraine.fr

